
ZÁJEZD PRO BÝVALÉ ZAMĚSTNANCE
ZÁMECKÝ AREÁL CHYŠE

A KOSTEL SV. JIŘÍ LUKOVÁ

Rok se s rokem sešel a máme tu začátek června roku 2023, a to je čas výletu
pro  bývalé  zaměstnance  (důchodce)  FN.  Na  letošní  rok  jsme  naplánovali
návštěvu zámeckého areálu Chyše s  prohlídkou interiérů zámku,  zámeckého
pivovaru a následnou návštěvou kostela sv. Jiří v Lukové – tzv. kostela duchů.

Dne 3.6.2023 byl na osmou hodinu ranní naplánován odjezd z areálu FN Bory.
Účastnit se mělo celkem 57 osob. Přestože covidová doba již výrazně pominula,
i tak se různé choroby postaraly o to, že se někteří přihlášení účastníci v pátek
narychlo omluvili a někteří na místo odjezdu vůbec nedorazili. Nakonec jsme
tedy areál  FN v 8  hodin  opouštěli  se  čtyřmi  volnými  sedačkami  v autobuse.
To ale nemohlo pokazit radost přítomných, převážně dam, ze setkání s bývalými
spolupracovnicemi, na které při příchodu již z dálky mávaly a hlasitě se s nimi
vítaly. Ihned po odjezdu, během prvních kilometrů, jsem přítomné informovala
o  průběhu  akce.  Všichni  se  dozvěděli,  že  nejprve  pojedeme  do  zámeckého
areálu Chyše, kde bychom měli ve dvou skupinách absolvovat prohlídku zámku,
poté se přesuneme do zámeckého pivovaru, kde absolvujeme výklad, a kde nás
čeká  ochutnávka  zde  vyráběného  zlatavého  moku.  Pak  čekalo  účastníky
překvapení.  To když jsem jim sdělila,  že dalším bodem programu bude oběd
v restauraci Zámeckého pivovaru, který je součástí balíčku objednaného v rámci
návštěvy  areálu,  a  to  díky  p.  ředitelem  Šimánkem  schválenému  příspěvku
z FKSP na tuto pořádanou akci,  pro bývalé zaměstnance FN. Tato informace
byla všemi kvitována s povděkem. Další předaná informace byla, že se poté,
v rámci  výletu,  přesuneme  do  kostela  sv.  Jiří  v Lukové,  kde  jsem  předem
zajistila výklad Mgr. Gilbertem Matuškou. Vzhledem k tomu, že zde není pevně
daná částka vstupného a je na dobrovolné bázi, navrhla jsem vybrání předem
navržené částky od účastníků již v autobuse a poté předání celkové hotovosti
do rukou Mgr. Matušky. S tímto postupem všichni souhlasili a peníze jsem tedy
vybrala už v autobuse. Pak již byl prostor na vzájemné „potlachání“, při kterém
cesta rychle ubíhala. Okolo půl desáté jsme byli na parkovišti v Chyši. Protože
do domluveného času s majiteli zámku zbývalo ještě půl hodiny, vykonali jsme
všichni ještě zdravotní procházku parkem okolo zámku. Před desátou hodinou



se začalo plnit nádvoří zámku a většina přítomných vzala útokem toalety, odtud
pak  mnozí  vyrazili  do  pokladny  k  nákupu  suvenýrů.  Já  jsem  se  nahlásila
„zámecké paní“ a domluvily jsme se na tom, že je možno z první částí výpravy
„vyrazit“ na prohlídku. Pokus o rozdělení přítomných na dvě poloviny se stával
nadlidským  úkolem,  neboť  dámy  vyžadovaly  být  ve  skupině  se  svými
kamarádkami.  Po pár  pokusech o výměnu účastnic  se  „dílo  zdařilo“ a  první
parta,  spolu  s předsedkyní  naší  ZO  paní  Suchou  a  za  doprovodu  samotné
spolumajitelky  zámku  Ing.  Lažanké  opustila  nádvoří  a  zmizela  v útrobách
zámku. To byla chvíle, kdy „na scénu vstoupil  zámecký pán“.  Ing Lažanský
se  totiž  osobně  věnoval  druhé  skupině  naší  výpravy.  Již  před  vstupem
do samotného zámku, na nádvoří, čelil několika dotazům jedné z našich dam,
která  takto  získávala  různé  informace  i  v průběhu  celé  prohlídky.
S postupujícími  prohlédnutými  interiéry  zámku  jsme  se  od  Ing.  Lažanského
dozvídali  informace  o  celé  historii  zámků.  Velkou  výhodou  prohlídky
absolvované  přímo  s panem  majitelem  bylo  získání  mnoha  „zákulisních“
informací, které běžně při prohlídkách zámků zůstávají návštěvníkům utajené.
Prohlídka  interiérů  některé  účastnice  tak  unavila,  že  s námi  již  nechtěly
vystoupat po schodech do patra. Jiná dáma pak v prvním patře zámku naprosto
„odzbrojila“ pana majitele. Když jí upozornil, že odpočívá na staré gotické židli,
odvětila, že ona je také stará, takže je vlastně vše OK. Nevím tedy, zda nakonec
byly prohlídkou více vyčerpány přítomné dámy nebo pan majitel. Ten to však
na sobě nedal znát a, již se všemi účastníky zájezdu, se přemístil k místnímu
zámeckému  pivovaru.  První  část  informací  o  pivovaru  nám  předal  pan
Ing. Lažanský před vstupem do budovy, druhou pak přímo v budově. Zde se stal
jakousi „vadou na kráse“ kompresor, který se sepnul zrovna v průběhu výkladu
a  přítomní  v zadních  řadách,  kteří  neumějí  odezírat,  tak  byli  ošizeni
o  část  informací.  A nastala  ochutnávka  zlatavého  moku.  Pan majitel  přinesl
první část sklenic s pivem a dámy postupně odebíraly sklenice. Když na stole
zbývala poslední, chtěla jsem, aby si ji někdo další vzal a já tak mohla prázdný
tác vrátit.  V tu chvíli  mi  jedna z přítomných oznámila,  že  je  to  sklenice  její
kolegyně. Já na to reagovala slovy: „Ale paní už jednu má“. Odpověď dámy,
o kterou se jednalo mi však doslova vyrazila dech: „Já jsem jednu vypila a tuhle
mám na prášky“. Nebylo co dodat… Další donesené sklenice piva našly své
majitele,  a  každý  tak  ochutnal  zdejší  výrobu.  Poučeni  o  možnosti  nákupu
pivního moku jsme se přesunuli  do restaurace.  I  zde „se strhl  boj“  o místa,
aby některá „děvčata“ mohla sedět společně u jednoho stolu. Předem objednaný
gulášek  připadal  dvěma dámám nebezpečný  a  měly  strach,  aby jim po něm



nebylo špatně,  kdyby náhodou obsahoval česnek.  S panem majitelem se tedy
domluvily na náhradní variantě – svíčkové na smetaně. Ale chyba lávky. Právě
smetana ve svíčkové omáčce se pak stala osudnou pro jednu z nich při zpáteční
cestě, kdy se jí udělalo těžko. Myslím, že v tu chvíli odmítnutého guláše hodně
litovala.  Po  chutném obědě  a  nákupu  piva  pro  své  blízké  jsme  se  odebrali
k autobusu. Všichni dorazili v pořádku, takže jsme mohli vyjet směr Luková.
Asi po půl hodině jízdy jsme byli na místě, na návsi či spíše návsičce v Lukové,
kde  pan  řidič  zaparkoval  autobus.  Ke  kostelu  pak  musel  každý  „po  svých“.
Některé účastnice již byly nahoře u kostela, když jiné byly teprve na začátku
cesty. Vše ale dopadlo dobře a nakonec se do kostela dostali všichni „bez ztráty
kytičky“.  Zde na nás již  čekal  Mgr.  Gilbert  Matuška,  který nás  svým velmi
dobře slyšitelným hlasem postupně seznamoval s historií  kostela a iniciativou
jednoho mladého studenta, který se v rámci své studentské práce rozhodl učinit
pokus o záchranu zchátralé památky. Jeho nápad nainstalovat do zdejších lavic
sádrové odlitky svých spolužáků a uspořádat zde výstavu, která měla za úkol
nastartovat  pokus  o  záchranu  kostela,  byl  vskutku  originální.  Po  internetu
se  začaly  šířit  obrázky  z této  výstavy  a  právě  internet  byl  místem,  kde
se  poprvé  objevilo  pojmenování,  které  je  dnes  s kostelem  v Lukové  pevně
spjato, a to Kostel duchů. Informace o této raritě brzy přesáhly i hranice naší
země  a  dnes  nejsou  výjimkou  ani  zahraniční  návštěvníci.  Z dobrovolného
vstupného  již  došlo  k opravě  exteriéru  kostela  a  nyní  by,  dle  získaných
informací,  měly  přijít  na  řadu  opravy  interiéru.  To  i  mnohé  další  jsme
se dozvěděli  od Mgr.  Matušky,  kterému jsem na závěr jeho výkladu předala
i náš finanční příspěvek. Poté došlo na pořízení fotografií a pak již následovala
cesta  zpět  na  náves  k autobusu.  Přesně  podle  časových  předpokladů  jsme
se vydali na zpáteční cestu domů. Při cestě jsme ještě zastavili jedné z účastnic
v Manětíně, abychom jí ušetřili čas s dalším cestováním a pak už hurá do Plzně.
Až na jednou výše zmíněnou indispozici proběhla cesta bez problémů. Někteří
účastníci  vystoupili  při  zastávce  v  Bolevci,  ostatní  se  rozešli  k domovům,
po vzájemném rozloučení, z areálu FN Bory. Tak zase za rok … 

Jak tomu již bývá, někdy někoho nevidíte „jak je rok dlouhý“, a pak jej potkáte
tam, kde byste jej nikdy nečekali. To se stalo i nám, což konečně můžete vidět
ve fotogalerii, kde se mezi fotografiemi bývalých zaměstnanců objeví také foto
některých našich spolupracovníků i nečekané fotografie nejmladší generace.

Jitka Janouškovcová                                                                                                
Foto: viz fotogalerie 


